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尋找隨外在環境而改變的建築設計方式 
 

摘要︰ 
隨著設計思維的發展，在建築領域裡，設計者的理念與意志逐漸被看的越來越重。然而隨著時間的演進，越來

越多的因素衝擊著建築領域，在設計過程中必須考量的因素也越來越多。 

現在的環境是個快速變遷的世界，然而設計者並不是每次都能預見將來的需要與演變。因此，『如何在設計的

過程中抓住一些主要的，可以依循著產生空間特性的法則﹔並進可能試著留下各種彈性以因應後續的環境變遷

或使用發展』成為我所探討的課題。在接下來的作品裡面，或多或少都是圍繞著類似的主題在進行的。 

 

第一章︰尋找亞洲建築應有的樣貌 
(以 2004年參與 JA國際競圖 <Asian Front Village> 的單獨作品 <天聽> 為例)︰ 

論述為何一次結束的設計方式不適合代表亞洲建築的特色，以特殊的 function program 討論建築物與使用者的後

續互動，並試圖生產富流動性與彈性的空間。 

 

第二章︰以規範與彈性座都市設計 
(以 2003年的單獨作品 <日本京都舊市區再造-The Inner Streets> 為例)︰ 

討論如何在擁擠的舊市區創造舒適的開放空間系統，同時達到增加容積，保存歷史建物與創造社區新風貌等等

要求﹔試圖以法規和基礎建設達成上述所有目標，並且將後續的發展留給下游的設計者和居民。 

 

第三章︰以機械式的物件創造可調整的戶外空間 
(以 2004年參加 <金翌獎太陽光電應用建築設計競賽> 入圍的兩人團體作品為例)︰ 

 

第四章︰如何將狂想化為具邏輯性的設計手法 
(以 2004年參加 <台灣地貿改造運動特展> Work Shop 的三人團體作品 <水都台北—Water Community of 社子> 為

例)︰ 

討論建築如何對應社子島漲退不定的水環境，實驗將建築狂想逐步化為邏輯的設計手法。 

 

第五章︰追求彈性的空間使用 
(以 2003年參加國際競圖的四人團體品 <Housing Paragenesis> 為例)︰ 

利用可以隨意更改連結的小型空間陣列追求使用上的最大彈性--巴塞隆納市中心的集合住宅設計。 

 

第六章︰一個正在形成的文化 
(以 2005年參加鹿特丹國際建築雙年展的作品 <Ocean of Taiwan – From NOwhere to NOWhere> 為例)︰ 

討論台灣的海洋文化︰一個正在演進，尚未定型的文化。 
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Architectures that change by time and by environment 
 
Abstract︰ 
In the field of architecture design, the thoughts of the designers have became more and more important 
nowadays. But however, the development of today’s architectural environment is now creating variable 
factors than ever. So many matters left to be deal with by us. 
This is a fast-changing world. And sometimes even great architects can’t see so far. That’s why I’m here 
discussing about ways to produce “flexible spaces which is able to make changes by time and conforms the 
environment” by chief codes or processes. Following are some works of mine in which this issue has been 
touched. 
 
Chapter 1 : What is the “Asian Architecture”? 
(A project I sent to the international competition of JA magazine  “Asian Front Village”, 2004) 
A discussion about why an all-in-once design can hardly represent the character of Asian architecture. (If 
there is a character.)  And a project of special function-programs alone with flexible spaces. The flowing of the 
visitors and the further use of the buildings are concerned in this project. 
 
Chapter 2 : Do Urban Designs by Codes and Flexibility. 
(A project of mine --“The inner streets, Kyoto,” 2003) 
Located in a crowded historical community, this project tried to reach 4 goals by making construction rules 
and adding a physical system of open space : 1.Create comfortable open spaces. 2.Increase the capacity of 
the area. 3. Preserve historical buildings. 4. Form a new style of the community.   
 
Chapter 3 : Making Changeable Roofs by Mechanical Elements.  
(A team project for the competition of ”金翌獎太陽光電應用建築設計競賽”, 2004) 
 
Chapter 4 : From Crazy Dreams to A Logical Process. 
(A Team work for the participation of the workshop in ”台灣地貿改造運動特展”, 2004.) 
A project deals with hard, unstable situations of floods and a arrangement of wild fantasies by logical process. 
 
Chapter 5 : Trying to Fit All Usages in One Building. 
(A team project for an international competition Sited in Barcelona, Spain, 2003) 
A project pursues the maximum flexibility of usage. 
 
Chapter 6 : A Forming Culture. 
(A team project of research for 2nd International Architecture Biennale Rotterdam, 2005) 
A research project of ocean of Taiwan in which many architectural or cultural issues about Taiwan are 
concerned. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 - 3 - 

誌謝︰ 

 
首先我最需要感謝的是張基義老師，在我研一的時候啟發了我做設計不止昰作者主觀意識的直接投射，而需要

更多的深度與能夠貫串全局的邏輯或意圖。我相信他的指導已經永久性的加深了我日後所有作品的深度。在來

昰曾成德老師，曾帶給我獲益最多的許多討論和對談，甚至除了設計之外，在其他的領域也使我受益良多。還

有林洲民老師，在籌劃鹿特丹的參展工作時以行動力和決心為我做了最好的示範，而且我也感謝他提供了絕無

僅有的經驗和機會給我和其他同學。 

 

我感謝曾景明的經驗、技術和設計熱忱，感謝蔡思遠刻苦的毅力和專注，感謝廖陳良的理性務實，王識源近乎

摧毛求疵的品味與他在其他事務上對我的諸多幫助，李心豪的熱誠率直與陳良慈安安靜靜完成的驚人工作量。

還有身在數位組卻肯與我合作競圖的楊基辰，數次特地南下與我一同工作的蕭景文和遠從上海和我連線競圖的

王乃慧。謝謝。 

 

 

Thanks to: 
First and most important of all, I must give my thanks to Mr. 張基義 who waked me at my first grade that design is not 
just the direct reflection of the author’s thought. He taught me that good projects require something to follow all the way 
through the process, and he increased my depth in architecture. And thanks to Mr. 曾成德 who gave me some of the 
most valuable and pleasant dialogues about design and many other fields. Then thanks to Mr. 林洲民, for his stamina 
and purpose have made an excellent model, and for the opportunity he gave us. 
 
Thanks to 曾景明 for his skill and experience. Thanks to 蔡思遠 for his vitality. Thanks to 廖陳良 for his 
pragmatic mind. Thanks to 王識源 for his taste and his help. Thanks to 李心豪 for his constructive attitude and 陳良慈 
for her hard working. Thanks to 楊基辰 who once joined my team, to 蕭景文 who came to my aid far from Taipei and to 
王乃慧 who worked with me through the inter net. Thank you all, I could never get here without any of you.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 - 4 - 

目錄 
中文提要 0-01 
英文提要 0-02 
致謝         0-03 
第一章︰尋找亞洲建築應有的樣貌 

尋找亞洲共同的建築基因 1-01 

使用機能設計 1-03 

建築設計概念 1-06 

設計圖面 1-09 

 

第二章︰以規範與彈性座都市設計   

對京都市的解讀 2-01 

數據與發現問題 2-04 

設計策略與論點 2-05 

全區規劃 2-08 

設計範例 2-10 

  

第三章︰以機械式的物件創造可調整的戶外空間  

簡介 3-01 

概念 3-02 

機械物件設計 3-03 

建築設計 3-04 

  

第四章︰如何將狂想化為具邏輯性的設計手法  

關於設計主題 4-01 

狂想                                                          4-03 

如何將狂想化為具邏輯性的設計手法 4-07 

設計案-社子島水上社區 4-11 

                         

第五章︰追求彈性的空間使用 

競圖目的與基地 5-01 

概念 5-02 

全區設計 5-05 

追求彈性的空間使用                             5-07 

 

第六章︰一個正在形成的文化 

關於<海洋台灣> 6-01 

台灣的海洋 6-05 

媽祖與海洋文化 6-07 

台灣海岸空間 6-09 

一個正在形成的文化 6-11 

 重新定義的海岸線 6-12 

<海洋台灣>的研究架構 6-13 

 


























